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Este Chișinăul orașul pe care ni-l dorim? 
Cum să-l facem mai atractiv, mai al nos-
tru, cunoscut în toată lumea și, mai ales, 
un oraș creativ? Ocrotindu-i, promovân-
du-i și valorificându-i vestigiile istorice 
culturale, dar și dezvoltând modele an-
treprenoriale de succes, care să ne sti-
muleze ritmul vieții, felul în care trăim, 
calitatea timpului, bunăstarea generală. 

Discuțiile publice inițiate în cadrul se-
minarului din 5 noiembrie 2016 „Pro-
puneri pentru dezvoltarea orașelor 
creative în Moldova: recomandări din 
partea sectoarelor culturale și creati-
ve”, organizat de Programul de Cultură 
și Creativitate al UE-Parteneriatul Estic 
în parteneriat cu Ministerul Culturii, au 
avut drept scop identificarea modalită-
ţilor de încurajare a dezvoltării urbane 
prin intermediul culturii și creativității 
în Moldova, idei care urmează a fi re-
luate în dezbatere la Forumul Cultural 
Național în luna mai 2018.

La discuții au participat reprezentanți 
din diferite sectoare – arte vizuale, arte 
teatrale, planificare urbană, patrimo-
niu cultural, design, arhitectură. Vom 
evidenția ideile inovative expuse de 
tânărul designer Mihai STAMATI, lec-
tor universitar la UTM, cunoscut prin 
faimoasele „bănci ale îndrăgostiților”, 
care pretind să devină o bijuterie 

Orașe creative – un trend, un scop, o necesitate

modernă a Castelului Château de la 
Huardière din Franța. 

Privind designul ca pe un element 
important în dezvoltarea urbană și 
considerând că într-un oraș creativ 

arta trebuie să iasă în stradă, artistul 
a adus „băncile îndrăgostiților” acasă, 
la UTM, în parcul-muzeu al tehnicii 
în aer liber din campusul Râșcani al 
capitalei, după care au urmat băncile 
din scuarul Petru Rareș, „Bradul cu 

Pe 17-19 noiembrie 2016, FUA a găz-
duit ediția a VIII-a a Conferinței Inter-
naționale „Probleme actuale ale ur-
banismului și amenajării teritoriului” 
– cel mai important eveniment științific 
al facultății din anul curent.

În deschiderea sesiunii plenare, dr., 
conf. univ. Valeriu LUNGU, decanul 
FUA, a mulţumit cercetătorilor din 
România, Ucraina, Belarus, Spania, 
Lituania şi Moldova, care au dat curs 
invitaţiei de a-şi  împărtăşi rezultatele 
cercetărilor în domeniu; a 
apreciat contribuţia la eveni-
ment a companiilor „BRIKS-
TON CONSTRUCTION SO-
LUTIONS”, „Nemetschek”, 
„Xella”, „Incad” şi a unui 
grup de agenţi economici din 
RM și România; a mulţumit 
prodecanilor Natalia CIOBA-
NU şi Petru ZESTREA, Consi-
liului ştiinţific şi Comitetului 
organizatoric pentru munca 
depusă în vederea pregătirii 
pentru tipar a materialelor 
Conferinţei şi asigurării bu-
nei desfăşurări a acesteia.

În mesajul inaugural dr. 
hab., prof.univ. Viorel 
BOSTAN, rectorul UTM, a 
menționat că prin pregătirea 
inginerilor şi desfășurarea cercetărilor 
durabile în cadrul FUA, Universitatea 
contribuie la dezvoltarea unor domenii 
social-economice de importanţă vitală 
pentru ţara noastră. În acest context 
pe agenda conferinţei sunt binevenite 
subiectele ştiinţifico-practice privind 
noile tendinţe în urbanism şi amena-
jarea teritoriului prin prisma standar-
delor europene, securitatea energetică  
prin diversificarea surselor de energie 
şi utilizarea lor eficientă, învăţarea 
studenţilor în cadrul orelor de curs a 
tehnologiilor inteligente în domeniile 
gestionate de FUA pentru a face faţă 
provocărilor pieţei muncii şi solicită-
rilor agenţilor economici. Conferinţa 
fiind şi o platformă de discuţii con-
structive, rectorul a salutat stabilirea 
noilor relaţii de colaborare a cadrelor 
UTM cu parteneri din România, Ucrai-
na ş.a. ţări.

Dr. ing. Polidor BRATU, profesor la 
Universitatea Tehnică de Construcții 
București, DHC al UTM, a subliniat că 
în această toamnă s-au împlinit 25 de 
ani de colaborare cu UTM în vederea 
modernizării procesului de învăţământ 
ingineresc din RM, pregătirii doctoran-
zilor, desfăşurării în comun cu partene-
rii din UTM a multiplelor acţiuni didac-
tico-ştiinţifice.

Iurie POVAR, director general al INCP 
„Urbanproiect”, președinte al Uniunii 

Arhitecților din RM, a prezentat rapor-
tul „Planificarea spațială și dezvoltarea 
urbanistică a localităților la etapa actu-
ală în RM”.

În plen au fost audiate rapoartele „Sis-
temele de alimentare centralizată  cu 
energie termică din RM” (Vasile LEU, 
ANRE), „Armonizarea cadrului nor-
mativ în domeniul construcțiilor cu 
legislația europeană – starea de lucruri 
și perspective” (Gheorghe CROITO-
RUL, Ministerul Dezvoltării Regionale 
și Construcțiilor), „Săptămâna Moldova 
Ecoenergetică – instrument de promo-
vare a eficienței energetice și utilizării 
surselor de energie regenerabilă” (Ion 
COZMA, director-adjunct AEE), „As-
pecte de gen ale învățământului tehnic” 
(dr. hab. Valentina BODRUG-LUNGU, 
USM), „BRIKSTON propune sisteme efi-
ciente de zidărie din cărămidă, ţiglă, pa-

vaje şi alte articole din argilă arsă” (ing. 
Ştefan COSUTA, compania „BRIKSTON 
CONSTRUCTION SOLUTIONS”, Iaşi).

Au fost examinate și probleme privind: 
BIM – soluții moderne de proiectare, 
Clădiri biologic active, Construcții de 
calitate și materiale eficiente energe-
tic, Tehnologii eficiente energetice şi 
sisteme de producere, transport şi con-
sum a surselor de căldură, Soluții URSA 
pentru izolații termice şi fonice a edi-
ficiilor, CAD – soluții moderne pentru 

identificarea structurilor de construcții 
şi corelarea rezultatelor numerice cu 
cele experimentale, Compania HELLA 
despre construcții de calitate şi mate-
riale eficiente energetic, Nander GRUP 
– tehnologii noi de realizare a structurii 
rutiere multistrat, Compania PROMAX 
despre  utilizarea sistemelor CLINA în 
contextul colaborării arhitect-inginer 
structurist-inginer instalator.

În secţiuni au fost examinate 95 de co-
municări ştiinţifice, care s-au axat pe 
subiectele: „Teoria şi practica arhitec-
turii şi urbanismului” (moderator: dr., 
conf. univ. Nicolae CIOBANU), „Ali-
mentări cu căldură, apă, gaze și pro-
tecţia mediului” (moderator: dr., conf. 
univ. Constantin ȚULEANU), „Drumuri, 
materiale şi mecanizarea construcţii-
lor” (moderator: dr., conf. univ. Sergiu 
BEJAN).

Probleme actuale ale urbanismului 
şi amenajării teritoriului

capul în nori” ce a atârnat o perioa-
dă în fața Muzeului Național de Artă. 
În cadrul acestor inițiative, Mihai s-a 
convins că designul înseamnă o fami-
lie care lucrează împreună. „Nu e doar 
munca unui singur om, e o activitate a 
mai multor entuziaști, care-și doresc 
să facă ceva în folosul comunității”, 
spune Mihai, sugerând câteva idei 
prin care designul poate contribui la 
inovarea urbană. De exemplu, lucrări 
în spațiul public. „Mereu am fost con-
vins că arta trebuie să iasă în stradă, să 
fie utilă și un reper vizibil pentru în-
treaga lume”. Sau obiecte care creează 
relații. „Un obiect de design nu trebu-
ie să fie doar funcțional, el trebuie 
să creeze relații, să trezească emoții, 
să-i facă pe oameni să și-l dorească și 
să-l păstreze. Spre exemplu, scuarul 
Petru Rareș reunește acum mai mul-
te mămici cu copii, care aleg să vină 
anume aici să facă o plimbare.” În 

același context, tânărul a menționat și 
un proiect de viitor ce vizează Parcul 
Mihai Eminescu, cunoscut ca o mică 
piață de vânzare a tablourilor. Proiec-
tul ar consta din mai multe bănci în 
forma unor bucăți de foi rupte dintr-o 
pagină, pe care ar fi fost scrisă o po-
ezie. 
De altfel, în orașele lumii există soluții 
simple în materie de design urban: de-
signul constituie o prioritate a guvernă-
rii, o politică de stat, ce se exprimă prin 
huburi, școli private, locuri unde oame-
nii se pot aduna și crea împreună. Asta 
unește forțele și generează discuții, în 
cadrul cărora se nasc idei ce pot fi im-
plementate. Iar inovația și designul 
ieșit din dogmă sunt apreciate la justa 
valoare, astfel încât designul să creeze 
emoții.

Ideea că un oraș creativ are nevoie de 
spații creative de lucru a fost susținută 
și de Luka PISKORIC, fondatorul Poli-
gon Creative Centre, Slovenia. Dân-
sul s-a referit în special la spațiile 
de coworking,  populare deja și în 
Chișinău. „Huburile sunt noi modele 
de colaborare, care includ împărțirea 
unui spațiu comun de către o comuni-
tate de profesioniști independenți. Ce 
are de a face asta cu cultura? În cadrul 
acestor spații se nasc idei creative 
de afaceri, care se dezvoltă și capătă 
proporții. De altfel, huburile pot fi 
construite pe locul unor clădiri vechi, 
abandonate, iar astfel să contribuie și 
la reorganizarea spațiului urban.” Iar 
Traian CHIVRIGA, fondatorul iHUB 
Chișinău, a  numit câteva potențiale 
locuri care pot deveni huburi: tipo-
grafia 5, fostul muzeu de figurine 
din ceară, Moara roșie, Observatorul 
astronomic, case de cultură, școli, bi-
serici aflate în paragină, Muzeul Zem-
stvei. 

Vrem să vedem cum un oraș ca 
Chișinăul poate deveni un hub regio-
nal și apoi cum regiuni mai mici se pot 
adapta la această idee. 

Pe 11 noiembrie 2016, FUA a găzduit şedinţa Consiliului Asociaţiei „Moldo-
va Apa Canal” (AMAC), care a examinat raportul expertului internaţional în 
servicii de apă şi canalizare Pavel PANUŞ „Evaluarea capacităților Institutului 
de Formare Continuă în domeniul Alimentării cu Apă și Canalizării de a oferi 
instruire de formare continuă pentru membrii AMAC şi unele măsuri de dez-
voltare ale acestor capacităţi”.

Iuri NISTOR, director executiv AMAC; dr. Sergiu CALOS, director Institutul de 
Formare Continuă în domeniul alimentare cu apă şi canalizare (IFC); dr., conf. 
Valentin AMARIEI, prorector UTM, director Centrul de Formare Continuă (CFC), 
UTM; Natalia IACHIMOV, Agenția de Cooperare Internațională a Germaniei (GIZ), 
coordonator modernizare şi dezvoltare a serviciilor publice de aprovizionare cu 
apă; Serafima TRONZA, șef Direcție managementul apelor, Ministerul Mediului, 
au menţionat că, graţie colaborării AMAC cu CFC UTM, Asociația Internațională a 
Apei, Asociația Română a Apei, Danube Water Program, Institutul de Formare Pro-
fesională AquaProf II, cu suportul financiar al BM, GIZ, Agenției de Dezvoltare Aus-
triece, cu antrenarea profesorilor UTM şi unor specialiști din Germania, România, 
IFC AAC, a ținut 6 module în Programul de creștere a capacităților operatorilor din 
domeniul aprovizionării cu apă și canalizare; a organizat cursuri de perfecționare 
în profesiile „Lăcătuș pentru lucrări de intervenție și reconstrucție”, „Mașinist la 
instalații de pompare”, cursuri de perfecționare a contabililor și economiștilor din 
cadrul întreprinderilor de apă și canalizare; instruirea inginerilor în proiectarea, 
efectuarea lucrărilor de montare și dare în exploatare a stațiilor de pompare, pentru 
apă uzată și curată”, seminarele „Exploatarea echipamentelor WILO pentru stații 
de pompare apa uzată şi apa curată”, „Probleme actuale ale contabilității și impo-
zitării mijloacelor de transport și mecanismelor”.

Consiliul AMAC a mulțumit CFC UTM, GIZ, altor parteneri de dezvoltare pentru 
suportul în pregătirea cadrelor; a apreciat activitatea IFC în 2010-2016; a identi-
ficat scopurile pentru 2017-2020 privind dezvoltarea capacităților IFC în formarea 
continuă a angajaţilor AMAC, inclusiv elaborarea Strategiei de dezvoltare a IFC, ex-
tinderea spaţiilor de instruire, amenajarea unui laborator specializat; organizarea 
bazei de date privind formarea continuă a cadrelor şi grupurilor ţintă pe categorii 
de personal; elaborarea unui program de instruire a formatorilor, respectând rapor-
tul dintre teorie și practică;constituirea a 3 filiale IFC – în regiunile Nord, Centru și 
Sud, pentru apropierea procesului de formare de locul de muncă.

IFC a fost fondat în 2010 de către Consiliul AMAC, în parteneriat cu CFC UTM, cu su-
portul financiar al firmei WILO din Germania, Agenției de Cooperare Internațională a 
Germaniei, altor parteneri externi.

Formarea continuă: 
bilanţ şi perspective 
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